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گفــت و گـــو

فـــرارو
پولیتیکو در گزارشی ادعا کرد

 پیام برجامی انریکه مورا 
به تهران

آرمان ملــــی: نشریه پولیتیکو در 
گزارشی با استناد به اظهارات مقامات و 
دیپلمات های غربی، جزئیاتی را درباره 
دستور کار سفر اخیر نماینده اتحادیه 
اروپا به تهران برای مذاکره پیرامون وقفه 
ایجاد شده در مذاکرات وین و مسائل 
باقی مانده در این مذاکرات مطرح کرد. 
نشریه پولیتیکو در گزارشی درباره سفر 
اخیر انریکه مورا، نماینده اتحادیه اروپا در 
مذاکرات وین و معاون مسئول سیاست 
خارجی آن به تهران و رایزنی درباره وقفه 
ایجاد شده در مذاکرات با بیان اینکه 
ایران طی این دیدارهای دو روزه برای از 
سرگیری مذاکرات هسته ای متوقف شده 
از خود آمادگی نشان داده، مدعی شد: اما 
هنوز از درخواستش، منصرف نشده است. 
پولیتیکو ادامه داد: انریکه مورا، مقام ارشد 
اتحادیه اروپا که هماهنگ کننده مذاکرات 
وین است، با هدف تلاش برای برطرف 
کردن وقفه چند هفته ای در مذاکرات 
و  ایران  آمریکا،  میان  ]غیرمستقیم[ 
قدرت های غربی به تهران سفر کرده بود. 
مقامات ارشد غربی به پولیتیکو گفته اند، 
مذاکرات در تهران که از چهارشنبه تا 
پنج شنبه طول کشید، پیش  رفت جدیدی 
حاصل کرد اما توافق هنوز با قطعی شدن 
فاصله دارد. در گزارش این نشریه آمده 
است که مذاکره کنندگان در تلاشند 
راهی برای احیای توافق هسته ای سال 
۲۰۱۵ پیدا کنند که در ازای لغو تحریم ها 
موجب محدودسازی برنامه هسته ای 
ایران می شد. آمریکا در سال ۲۰۱۸ از این 
توافق خارج شد. درخواست ایران است 
که آمریکا نام سپاه پاسداران ایران را که 
شاخه ای قدرتمند از نیروهای نظامی ایران 
است، از »فهرست سازمان های تروریستی 
خارجی« حذف کند. مورا سعی داشته 
است در این زمینه میانجی گری کند، چون 
ایران از مذاکره مستقیم با آمریکا خودداری 
می کند. همچنین در این گزارش مطرح 
شد: طبق ادعای مقامات غربی، مورا این 
پیام را )به ایران( منتقل کرده است که 
آمریکا ممکن است درباره موضوع سپاه 
پاسداران مذاکره کند اما تنها زمانی که 
مذاکرات هسته ای به سرانجام برسد. در 
ادامه این گزارش ادعا شده که ایران از 
این موضوع صرف  نظر نکرده اما نشان 
داده است در این اثنا، آماده از سرگیری 
مذاکرات درباره موضوعات دیگر است 
بالقوه  است درخواست های  و ممکن 
جایگزینی برای آن ارائه دهد. پولیتیکو 
علاوه بر این مطرح کرد: با به پایان رسیدن 
دیدارها در هفته گذشته، مقامات به 
طور علنی اشاره کردند که پیش  رفت های 
اندکی ایجاد شده است. جوزپ بورل، 
مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا 
اخیرا در طی نشست وزرای امور خارجه 
کشورهای G۷ گفت، سفر مورا به تهران 
»بهتر از آن چه انتظار داشتیم، پیش 
رفت.« او مدعی شد مذاکرات »متوقف 
شده از سر گرفته شده است.« در این 
گزارش آمده است: مسئله قرار دادن نام 
سپاه پاسداران در فهرستی موسوم به 
فهرست سازمان های تروریستی خارج 
از مسائل اصلی مورد بحث در مذاکرات 
است. متن توافق عملا نهایی شده است، 
جز دو نکته جزیی که مقامات غربی آن را 
»مسائل فنی مربوط به لغو تحریم ها« تلقی 
کرده و باید به زودی حل شوند. پولیتیکو 
همچنین نوشت: آمریکا در دوران دولت 
دونالد ترامپ، رئیس جمهور پیشین این 
کشور، در راستای سیاست او در قبال ایران 
موسوم به »فشار حداکثری« که پس از 
خروج از توافق اتخاذ کرده بود، نام سپاه 
پاسداران را در این فهرست قرار داد. در 
حالی که واشنگتن از همان ابتدا پیشنهاد 
کرد اگر ایران تعهد کند که در منطقه به 
آمریکایی ها حمله نکند و از طرح ترور 
مقامات پیشین آمریکایی صرف نظر کند، 
نام سپاه پاسداران را از این فهرست خارج 
می کند، مخالفت روزافزونی با این اقدام 
میان جمهوری خواهان و دموکرات ها 
در واشنگتن وجود دارد. در گزارش این 
نشریه ادعا شده است: مورا این پیام را به 
علی باقری کنی، مذاکره کننده اصلی ایران 
در مذاکرات وین منتقل کرد که آمریکا به 
عنوان بخشی از توافق، نام سپاه را از این 
فهرست خارج نخواهد کرد اما ممکن است 
در آینده درباره آن مذاکره کند. مورا هیچ 
پیشنهاد جدیدی را از سوی آمریکا مطرح 
نکرد. در حال حاضر، دیپلمات های غربی 
منتظر تهران هستند تا درخواست های 
بالقوه جایگزینی مطرح کرده و به واشنگتن 
فرصت بدهد تا درباره امتیازهای دیگری 
که می تواند بدهد، فکر کند. در این گزارش 
هدف، پیدا کردن راهی برای دو طرف 
عنوان شده که به هر دو اجازه بدهد برای 
توافق در داخل کشور مقبولیت ایجاد کنند 
و آمده است: مقامات غربی می گویند، اگر 
این پیشنهادها واقع بینانه باشند، طرفین 
مذاکرات دوباره طی هفته های آتی برای 
مذاکرات حضوری دیدار می کنند، اما هنوز 

تصمیمی گرفته نشده است. 

آرمان ملی – مطهره شفیعی:  این روزها جامعه نیاز به شنیدن 
سخنان افرادی دارد که به آنها آرامش دهد، مردانی از جنس اعتدال 
و میانه روی که بارها نشان دادند منافع شخصی را بر منافع ملی 
ارجح نمی دانند؛ مردانی مانند حجت الاسلام ناطق نوری! شیخ نور 
سال هاست که با وادی سیاست خداحافظی کرده و مسیری را طی 
می کند که در نهایت به حل مشکلات کشور ختم شود. شیخ نور این 
روزها سکوت کرده است اما این سکوت به معنای بی تفاوتی نیست 
بلکه شاید اقداماتی پنهان برای پایان دادن به نگرانی های جامعه 
باشد، نگرانی هایی که نشات گرفته از وضعیت نامناسب معیشتی 
و اقتصادی است. او در رزومه خود وزارت ارشاد و ریاست مجلس 
را دارد و سال ها عضو حقیقی مجمع تشخیص مصلحت نظام بوده 
است بنابراین تجارب خوبی در آرامش بخشیدن به جامعه و ارائه 

راهکارهایی به مسئولان برای حل مشکلات دارد. 
 ناطق نوری نقش آفرین شود

تلاش های زیادی شد تا ناطق نوری بار دیگر به صحنه علنی باز 
گردد و در حوزه اجرایی به نقش آفرینی بپردازد مانند سال گذشته 
که فعال سیاسی اصولگرا نظام گفت: افرادی که در نظام خدمت 
کرده اند مانند شخص آقای ناطق نوری، آقای لاریجانی یا افرادی 

شبیه به ایشان، به هیچ وجه تایید نمی کنم که حرمت این افراد 
شکسته شود و خدایی ناکرده بخواهند از انقلاب کناره گیری کرده 
یا سکوت اختیار کنند. حسن غفوری فرد افزود:  به تمام این نیروها 
احتیاج داریم. افرادی مانند آقای ناطق نوری، لاریجانی و دیگران 
حتما باید حضور داشته باشند و تندروی هایی را که نسبت به شخص 
آقای لاریجانی شده بود را تایید نمی کنم. باید از ایشان استفاده 
شود. باید هر دو جناح با آقای ناطق صحبت کنند و از ایشان خواهش 
کنند که به صحنه بیایند. وی اظهار داشت: ما یکسری تجربیانی در 
طول 4۲ سالی که از انقلاب می گذرد، داشته ایم که این تجربیات 
غیرقابل تکرار است. بالاخره کسانی بودند که با رژیم شاه مبارزه و 
به زندان افتادند، بعد از انقلاب هم در پست های مختلف به کشور 
خدمت کردند، این افراد به دنبال پست و مقام هم نیستند؛ اما به 
نظام، به رهبر انقلاب و قانون اساسی علاقه مند هستند و باید از آنان 
استفاده شود. غفوری فرد گفت: آقای ناطق نوری چند دوره رئیس 
مجلس بودند، آقای لاریجانی 3 دوره رئیس مجلس بودند و آقای 
روحانی از اول انقلاب در پست های مختلف خدمت کرده اند و ۸ سال 
رئیس جمهور بودند. ممکن است من با خیلی از کارهای این افراد 
موافق نباشم و نظری غیر از نظر آنان داشته باشم؛ اما، شخصیت 

افرادی که در این نظام خدمت کردند باید حفظ شود. فکر نمی کنم 
که این افرادی که اسم بردم به هیچ وجه قصد خیانت به نظام داشته 

و یا آگاهانه بخواهند نظام را تضعیف کنند. 
 تنها خاطره می ماند

ناطق نوری اما قصد فعالیت علنی ندارد و در سال های اخیر 
اخبار محدودی از او منتشر شد از جمله در سال گذشته بودکه 
حجت الاسلام ناطق نوری در مراسم دومین سالگرد بزرگداشت 
شهادت سردار قاسم سلیمانی که در مدرسه علمیه امام حسن 
مجتبی)علیه السلام( لواسان به نقل خاطره ای از نحوه گزینش شهید 
سلیمانی در سپاه پاسداران پرداخت و گفت: »یکی از فرماندهان 
سپاه تعریف می کرد زمانی که گزینش سپاه دست من بود حاج 
قاسم به عنوان یک نوجوان برای ثبت نام و عضویت در سپاه مراجعه 
کرد اما به خاطر اینکه لباس آستین کوتاه می پوشید تلاش او برای 
پذیرش ناکام ماند. وقتی به من مراجعه کرد و مسئله را مطرح کرد با 
سپاه کرمان صحبت کردم که مشکل تأیید او چیست؟ گفتند از نظر 
پذیرش ایشان صلاحیت ورود به سپاه را ندارد، زیرا پیراهن آستین 
کوتاه می پوشد و قیافه اینچنینی دارد. من به این مسأله اعتراض 
کردم که نباید این سختگیری ها باشد و باید اجازه دهیم نیروهایی که 
شایستگی دارند، بتوانند جذب شوند و خوشبختانه جذب شدند.« یا 
۲۵ تیر ۱4۰۰ تعریف کرد: »بعد از انقلاب آقای محتشمی پور با امام 
به تهران آمدند و به اعتبار سوابقی که با هم داشتیم، سلام و علیک 
معمولی داشتیم تا دورانی که بنا شد ایشان بعد از من وزیر کشور 
شود. ایشان به اعتبار رفاقتی که داشتیم به من زنگ زد و شاید برای 
اولین و آخرین بار تا امروز چنین حادثه  ای در جمهوری اسلامی رخ 
داده است. ایشان بعد از اینکه در مجلس رأی آورد و به عنوان وزیر 
انتخاب شد، شب به من زنگ زد که من فردا می خواهم به وزارت 
کشور بروم و چه کار باید بکنم؟ من به ایشان گفتم راهش این است 
که فردا صبح صبحانه به منزل ما بیایی، با هم صبحانه بخوریم و بعد 
هم من ماشین زرهی )ضد گلوله( دارم و با ماشین زرهی خودم شما 
را به وزارت کشور می برم و خودم هم معرفی تان می کنم. شاید نمونه 
دومی در جمهوری اسلامی سراغ ندارید که وزیر بعدی را خود وزیر 

قبلی ببرد و معرفی کند.«
 شباهت های شیخ نور با رئیس اصلاحات 

شاید تنها حضور سیاسی ناطق نوری به ماه رمضان سال جاری 
بازگردد که محمدعلی ابطحی ضمن انتشار عکسی از گپ و 
گفت رئیس دولت اصلاحات و ناطق نوری در یک مراسم افطار، 
ویژگی های مشترک این دو سیاستمدار شاخص را برشمرد. 
محمدعلی ابطحی در پستی اینستاگرامی نوشت: »در یک افطاری 
در ماه رمضان امسال روبه روی این دو نفر نشسته بودم. رئیس دولت 
اصلاحات و ناطق نوری. دو رقیب اصلی وجدی انتخابات رقابتی 
ریاست جمهوری. گذر زمان سال هاست این دو را از نظر فکری و 
سیاسی به هم نزدیک کرده است. دلیل اصلی اش این است که هردو 
شخصیت محترم ذاتی داشتند. و تسلیم واقعیت های جامعه بودند. 
گرچه احتمالا هرکدام از دید دیگری دارای اختلاف نظرهای عمده 

هم هستند..« 
 لزوم حضور ناطق نوری

اکنون هم به نظر می رسد درخواست ها برای حضور ناطق نوری 
و همراهی او با دیگر بزرگان برای حل مشکلات وجود دارد چرا که 
شیخ نور شخصیت مورد اعتماد دو جناح کشور و مردم است بنابراین 

حضور او و صحبت هایش به آرام کردن جامعه کمک می کند. 

آرمان ملی: مجلس تک فراکسیونی یازدهم به 
اجلاسیه سوم خود رسیده است. اما به نظر می رسد 
این بار قالیباف کار دشوارتری برای نشستن روی 
صندلی ریاست مجلس داشته باشد. این ماجرا در 
مجلس دهم هم اتفاق افتاده بود. در آن مقطع، 
محمدرضا عارف چند باری سودای رقابت با علی 
لاریجانی را داشت. یک بار که هم عارف و هم 
حمیدرضا حاجی بابایی نامزد ریاست مجلس شدند، 
صندلی ریاست لاریجانی به شدت متزلزل شد و 
انتخابات به دور دوم رفت. رویداد ۲4 نوشت؛ حالا هم 
نوبت قالیباف است که با رقابتی جدی مواجه شود. دو 
رقیب از دو جریان پرنفوذ و مدعی در مجلس: الیاس 
نادران و مرتضی آقاتهرانی. کمتر کسی است که نفوذ 
نمایندگان منتسب به طیف ایثارگران در مجلس را 
نادیده بگیرد. آن ها سال اول مجلس به خاطر زاکانی، 
نفوذ بالایی در مرکز پژوهش های مجلس داشتند و 
حالا شاید قصد دارند که با نامزدی نادران بار دیگر 
عرض اندام کنند. با وجود نامزدی نادران، اعضای 
این جریان فعلا له یا علیه قالیباف سخنی نگفته اند. 
جبار کوچکی نژاد نماینده نزدیک به این طیف گفته 
است »در فضای فعلی به نظر می رسد که آقای 
قالیباف نسبت به آقای نادران دست بالاتر را دارند، 
ولی نمایندگان در رای دادن ملاحظات ویژه ای 
می کنند. از این رو باید ببینیم که در هفته پیش رو 
چه تحولاتی رخ می دهد.« خبر نامزدی نادران 
را اولین بار خبرگزاری ایرنا منتشر کرد و نوشت 

الیاس نادران نماینده مردم تهران در مجلس شورای 
اسلامی با انتشار نامه ای خطاب به نمایندگان و توزیع 
آن در صحن علنی مجلس، برای ریاست مجلس در 
انتخابات هیات رئیسه اعلام نامزدی کرد. وی در این 
نامه انتقاداتی را در مورد ریاست قالیباف بر مجلس 
مطرح کرده و تعهداتی به نمایندگان در صورت 
انتخاب شدن خود برای ریاست مجلس داده است. 

 آقاتهرانی و جبهه پایداری
۲ سال رقابت در خفای جبهه پایداری و قالیباف 
گویا به نقطه آخر رسیده است و این رقابت در دو 
سال بعدی، شکل شفاف تری به خود خواهد گرفت. 
دست کم پیام نامزدی آقاتهرانی برای ریاست 

مجلس،  موید همین مسئله است. آقاتهرانی اگر رای 
نامزد های حامی دولت را داشته باشد، شانس بالایی 
برای ریاست مجلس دارد. بجز نادران و آقاتهرانی، 
فریدون عباسی هم اعلام کرده کاندیدای ریاست 
مجلس خواهد بود. عباسی به خبرگزاری مهر گفته 
»در دو دوره قبلی انتخابات ریاست مجلس شرکت 
کردم و رأی قابل ملاحظه ای هم کسب نکردم، اما با 
وجود این، در انتخابات هیات رئیسه مجلس یازدهم 
در سال سوم نیز حضور می یابم.« از این جمع تا 
کنون مصطفی میرسلیم کنار کشیده است که در 
دور قبل رقیب قالیباف بود و نتوانست در رقابت با 

او پیروز شود .

 قالیباف و نواصولگرایان
نزدیکان قالیباف می دانند او قطعا نامزد ریاست 
مجلس خواهد شد. فعلا در اولین گام، یاران لاریجانی 
و فراکسیون کوچک میانه رو ها و اصلاح طلبان 
مجلس با او ائتلاف کرده اند. غلامرضا نوری قزلجه 
رئیس فراکسیون مستقلین ولایی گفته »پیامکی را 
از یکی از نمایندگان دریافت کردیم که برای آقای 
آقاتهرانی رایزنی و درخواست حمایت داشتند و 
خود آقای نادران هم به صورت رسمی اعلام نامزدی 
کردند، این دو مورد به صورت رسمی مطرح هستند و 
احتمالا افراد دیگری نیز مطرح باشند که هنوز اعلام 
نکرده اند. با توجه به عدد رای فراکسیون اقلیت، 
تلاش کنیم تا حد امکان در جلوگیری از راه یافتن 
تندرو ها و افراطیون به هیات رئیسه موثر باشیم و 
تا جای ممکن از افراد معتدل تر و چهره هایی که 
از تندروی دور هستند و با عقلانیت به دنبال اداره 
مجلس می روند حمایت کنیم.« در میان رقبای 
موجود، فعلا مهم ترین رقابت میان آقاتهرانی و 
قالیباف خواهد بود. در مجلس قبل حمایت لحظه 
آخری جبهه پایداری از علی لاریجانی، معادلات 
را تغییر داد و حالا یکبار دیگر جبهه پایداری در 
جریان انتخاب رئیس مجلس تاثیرگذار شده است. 
البته از پیش مشخص است که قالیباف همچنان 
رئیس مجلس خواهد شد و این رقابت، رقابتی واقعی 
نیست و نهایتا با تقسیم کمیسیون های مجلس پایان 

خواهد یافت. 

چندروز قبل پلیس مرزی آلمان روز جمعه »انریکه مورا«، 
مقام ارشد اتحادیه اروپا را که وظیفه هماهنگی مذاکرات وین را 
برعهده دارد در فرودگاه فرانکفورت بازداشت کرد. او در حال سفر 
از تهران به بروکسل بود. روز گذشته استاد ژئوپلیتیک دانشگاه 
گفت: بازداشت مورا و ضبط تلفن همراه وی نشان می دهد که یک 
جریان اطلاعاتی در حال فعالیت بوده و از چنین فضایی نگرانی 
دارد. عبدالرضا فرجی راد افزود: اگرچه این اتفاق در آلمان رخ داده 
و مسئول آن دولت این کشور به حساب می آید، اما واقعیت این 
است که جریان های اطلاعاتی پرنفوذ مانند جریانات اسرائیلی 
می توانند چنین تحرکاتی را به صورت مستقیم و غیرمستقیم 
انجام دهند. از طرفی طرف های اروپایی و آمریکایی نیز در مدت 
اخیر به دنبال آن بودند که جزئیات فعالیت های آنان چندان فاش 
نشود. همان طور که شاهد بودیم بورل و مورا نیز در ادامه تنها به 

ابراز خوش بینی بسنده و جزئیات جدیدی را اعلام نکردند. 

 

 دلیل واقعی 
 بازداشت 

مورا 

  چرا از مقامات
  به عنوان اسطوره 

یاد نمی شود؟

  

 شأن مجلس ورود 
 به مسأله 

بن کارت نیست

مجلس این روزها درگیر موضوعات اقتصادی است. دیروز 
نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی گفت:  شأن مجلس این نیست 
برای بن کارت ورود کند. مجلس اساساً کارش تصمیم گیری های 
کلان است. امروز متاسفانه مجلس را به دلیل شرایط اقتصادی 
درگیر کارهای روزمره کرده اند بنابراین این اختیارات دولت 
ارتباطی به مجلس ندارد. شهریار حیدری درباره اعتراضات 
معیشتی که طی چند روز اخیر بر اثر افزایش قیمت ها شکل 
گرفته است، گفت: این گونه اعتراضات نتیجه تصمیمات غلط 
دولت هاست هنگامی که دولت درباره معیشت و اقتصاد تصمیم 
می گیرد، این تصمیمات به دلیل آن که کارشناسی نیست،  
منجر به اعتراضات مردمی می شود.  حیدری در خصوص دادن 
»بن کارت های الکترونیکی« در ماه های آینده و این که آیا مجلس 
به این قضیه ورود و نظارت خواهد کرد، بیان کرد: مجلس ورودی 
نمی کند، چراکه شأن مجلس این نیست برای بن کارت ورود کند. 

قدرشناسی از مسئولان موضوع مهمی است که باید به آن توجه 
شود چرا که سبب افزایش روحیه و پیشرفت کشور می شود. روز 
گذشته فعال سیاسی اصولگرا  با بیان این سوال که آیا تاکنون 
مشاهده  کرده اید که از رئیس مجلس، رئیس جمهور و یا نماینده 
و وزیری به صورت عمومی در جامعه از زحمات و فداکاری آنان 
تقدیر و به عنوان یک اسطوره و قهرمان ملی یاد شود؟ گفت: مگر 
دولت آقای رئیسی چند ماه است شروع به کار کرده  که این حد 
از هجمه های نابرابر و بدون در نظر گرفتن انصاف به وی صورت 
می پذیرد که آنها باید پاسخگوی نابسامانی های حداقل 4۰ سال 
مدیریت قبل از خود باشند. حسن بیادی بیان کرد: پس اگر معضل 
و نابرابری و بی تدبیری وجود دارد باید همه حکومت مدیریتی 
جامعه به خصوص قوای سه گانه پاسخگو باشند نه اینکه همه 
تقصیرات را به گردن مردم و یا دولت بیندازیم پس تاکی باید 

شاهد باشیم که باندهای نامیمون بر خر مراد خود سوار باشند. 

 بررسي »آرمان ملي« از  نیاز به گشودن      
»راه هاي وحدت ملي«و ایجاد »تفاهم سیاسي«؛

ناطق به صحنه برگـــرد!
  صاحب نظران و عقلاي سیاسي از همه جناح ها بر این باورند که در این شرایط، 

»لزوم گفت و گوي شخصیت هاي اعتدالي پخته و داراي سابقه« با مردم- بیش از هر زمان دیگر -احساس مي شود

رقابت نمایشی در مجلس تک فراکسیونی

متن و حاشيه تقسيم كميسيون هاي پارلمان!

علی اصغر زرگر در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

 الان دیپلماسي منطقه اي 
جواب مي دهد

 موانع سیاست خارجی باید برطرف شود
 تعامل با کشورهای عربی راهگشا خواهد بود

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: 
وزیر امور خارجه آمریکا در گفت وگو 
با همتای قطری  اش از نقش سازنده 
قطر در تلاش ها برای حل و فصل 
مسائل مربوط به ایران، حمایت مداوم آن از استقلال و 
تمامیت ارضی اوکراین و کمک  های دیپلماتیک قطر برای 
افغانستان قدردانی کرد. همچنین طرفین درباره شراکت 
قوی و رو به رشد آمریکا و قطر از جمله راجع به فرصت  ها 
برای همکاری بیشتر در زمینه مسائل منطقه ای صحبت 
کرده اند. قدردانی بلینکن از همتای قطری  اش برای نقش 
سازنده قطر در زمینه دیپلماسی آمریکا با ایران در پی 
این مطرح می شود که منابعی چند روز پیش با توجه به 
سفر امیر قطر به تهران گفته بودند سفر امیر قطر به ایران 
و برخی کشورهای اروپایی تلاشی در راستای به نتیجه 
رساندن مذاکرات و رسیدن به توافق جدید میان دو 
طرف است. در راستای بررسی این مساله، »آرمان ملی« 
گفت وگویی با علی اصغر زرگر، تحلیلگر مسائل بین الملل 

داشته است که در ادامه می خوانید. 
 در مقابل سیاست دولت بایدن باید چگونه 

عمل کرد؟
مشخصا در وضعیتی قرار گرفته ایم که می توانیم 
امتیازهای زیادی با توجه به مسائل مختلف به دست 
آوریم. باید توجه داشت که ایران به عنوان بازیگری مهم 
و توانمند در منطقه باید راه مشارکت در تامین امنیت 
منطقه را در پیش گیرد. این یک بازی برد - برد است. 
در واقع اینجاست که باید تقسیم نفوذ و منافع صورت 
گیرد. هر کشوری منافعی امنیتی و نظامی و اقتصادی در 
کشورهای پیرامونی خود و در منطقه دارد، همه کشورها 
به همین صورت هستند لذا شناسایی موقعیت کشورهای 
مختلف منطقه به این معنی است که ایران در این بازی 
برد- برد مشارکت می کند و امروز باید به عنوان بازیگری 
قدرتمند در منطقه مشارکت داشته باشیم و کشورهای 
دیگر نیز مایل به مشارکت خواهند بود ولی وقتی مبنا را 
بر صفر و صد می گذاریم این تفکر در دنیای امروز کارایی 
نخواهد داشت. باید جایی بین صفر تا صد را انتخاب کنیم 
و ببینیم در کجا منافع ملی ما اجازه می دهد به مبادلات 
و تعاملات بین المللی بپردازیم. لذا با این دیپلماسی 
می توانیم به جایگاه اصلی خود در منطقه و جهان برسیم 
و با کشورهای دیگر تعامل کنیم. امروز اگر سرمایه های 
کشور آزاد شود و کنترل کاملی صورت گیرد در چنین 
شرایطی دولت ها می توانند از مشاورین خوب و نیروی کار 
ایران استفاده کنند و اتاق های فکر درست کنند و کاری 
صورت دهند تا کشور از مشکلات اقتصادی خارج شود. 
درست است که کشورهای عربی هنوز هم علیه ایران 
صحبت هایی می کنند اما عملا چند ماه پیش در یک 
بیانیه مشترک با آمریکا اعلام کرده اند که پس از احیای 
برجام آماده همکاری اقتصادی با ایران هستند که این 
امر در سال های اخیر بی سابقه است و باید هوشمندانه 
عمل کرد و از این فرصت استفاده کرد تا منافع مشترک با 
همسایگان جنوبی ایجاد شود و منافع اقتصادی به دست 
آوریم. نباید فراموش کرد که قسمت اعظمی از فشار 
آمریکا بر ایران در سال های اخیر به واسطه لابی گری 

همین کشورها بوده است. 
 پس از توافق احتمالی مهم ترین مسائل چه 

مواردی است؟
امروز کشور با محدودیت  های بانکی مواجه است، به این 
شکل که نه می تواند با پرداخت پول اجناسی را خریداری 
کند و نه می  تواند پول فروش نفت و سایر خدمات خود را 
از طریق بانک دریافت  کند و باید این مساله اولویت ایران 
برای حل و فصل باشد. در این مسیر یکی از موانع عدم 
 تصویب لوایح چهارگانه است که کار را برای کشور سخت 
کرده است. حتی اگر تحریم  های متعدد ایران در آینده 
نزدیک لغو شود اما باز هم این مانع وجود دارد و به نحوی 
بهانه  ای به دست برخی کشورها می  دهد تا مطالبات ایران 
را پرداخت نکنند زیرا مساله صرفا کره جنوبی نیست و 
بقیه کشورها نیز به ایران بدهکار هستند. باید محاسبات 
دقیقی بر اساس منافع ملی انجام شود زیرا شرایط به 
 گونه ای شده است که دیگر نمی  توان روی کشورهای 
خاص برای حل مشکل حساب باز کرد. باید نگاه بلندمدت 
به مسائل داشته باشیم و از سوی دیگر میانبر نیز زده شود. 
ما می  توانیم در این میان از مذاکراتی استفاده کنیم که 
شفاف  سازی در خصوص اقدامات را تداوم بخشد. مشکلی 
ندارد که ما به مسائل منطقه ای نیز بپردازیم و در این 
خصوص نیز گفت وگو کرده و اختلافات را حل  و  فصل 
کنیم. برخی از مشکلات صرفا با حرف زدن قابل  حل 

هستند و این امر سبب می شود بار اختلافات کم شود. 
 بنابراین می توان امیدوار به حل مشکلات 

سیاست خارجی بود؟
باید توجه داشت که برای مثال چین به صورت 
گسترده ای با سایر کشور های دنیا از جمله کشورهای 
خلیج فارس یا سایر کشور های خاورمیانه ای و آمریکا 
و غرب در تعامل است. از این رو تعامل با یک کشور 
جدا از تعامل با سایر کشور ها نیست. لذا در اینجا چنین 
مساله ای مطرح است که کشور را وادار به گسترش 
تنش زدایی در سطوح مختلف می کند. توسعه اقتصادی 
در دنیای امروز بدون تنش زدایی و بدون ایجاد زمینه ای 
آرام برای سرمایه گذاری امکان پذیر نیست. از این رو با 
شروع مذاکرات با غرب تعاملاتی با عربستان و امارات 
و کشورهای همسایه شروع شد چون خواه ناخواه یک 
پیوستگی وجود دارد و شما نمی توانید به صورت جداگانه 
با بلوکی رابطه حسنه خوبی برقرار کنید. با وجود اینکه 
آمریکا رو به افول است ولی در عین حال قدرتی است که 
از نظر اقتصادی درجه یک است و بسیاری از کشور ها از 
سیاست های این کشور تبعیت می کنند پس باید در این 
مسیر تنش زدایی کرد تا مشکلات سیاست خارجی کم 

شود. 

 


